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کارخانه های اسقاط خودرو با رفتارهای 
متفاوت دولت تعطیل شد. 

در سال 1393 ستاد مدیریت حمل و 
نقل و سوخت کشور از طریق رسانه ها اعلام 
کرد که کلیه علاقه مندان به سرمایه گذاری 
در زمینه اســقاط و بازیافت خودروهای 
فرسوده با مراجعه به سازمان های صنعت و 
معدن استان ها نسبت به اخذ جواز تاسیس 

کارخانه بازیافت خودرو اقدام کنند.
برهمین اساس، تعداد مراکز کل کشور 
از 109 مرکز تا ســال 93 به 218مرکز 
افزایــش یافت. با این وجود، از اواســط 
ســال 96 و با ممنوعیت واردات خودرو، 
کلیه مراکز اسقاط کشور تعطیل شدند و 
تمام سرمایه گذاری های انجام شده بدون 
استفاده ماند. فعالان این صنعت در حال 
حاضر، مواردی را به عنوان مشــکلات و 
معضلات صنعت اســقاط خودرو مطرح 
می کنند که مهم ترین آن ها به این شرح 

است: 
1. مطابــق آیین نامــه »از رده خارج 
کردن خودروهای فرســوده« که هیئت 
وزیران آن را ابلاغ کرده اســت مسئولیت 

 حق پایمال شده سهامداران 
یک شرکت خصولتی درحوزه نیرو

در سال های پس از جنگ جهت توسعه فعالیت های پیمانکاری صنعت 
برق و خودکفایی در این صنعت، توسط وزارت نیرو شرکت هایی به سهامداری 
پرسنل و ریاســت مجمع مدیران عامل برق های منطقه ای تشکیل شد. در 
سال 1373 نیز شرکت فارس تکاب در فارس به سهامداری 5200 پرسنل 
و بازنشســته صنعت تشکیل و ماهانه مبالغی ازحقوق همه  کارکنان )بدون 
استثنا( اخذ می شد و مبالغ در این شرکت تبدیل به سهام می گردید... شرکت 
هم فعالیت های اقتصادی انجام می داد )فعالیت ها همگی در صنعت برق بوده 
و کارفرما هم اکثرا شرکت های برق بودند( و سالانه بعد از برگزاری مجمع، 
ســود سهام به پرسنل پرداخت می شد. بعضا در سال های طلایی 85 و 84 

سود سهام به بالای سی درصد هم می رسید.
شرکت فارس تکاب در سال های پررونق 82 تا 87 توسعه قابل ملاحظه ای 
یافت و اقدام به تاسیس بزرگترین کارخانه گالوانیزه جنوب در شهرک صنعتی 
بزرگ شــیراز، بزرگترین پیمانکار اجرای تاسیسات شبکه برق به نام تکاب 
نیرو و بزرگترین شرکت مشاوره برقی جنوب به نام  مشاوره فارس نمود. در 
آن ســال های بیش از هزار نفر پرسنل در این مجموعه فعال بودند و حوزه 
فعالیتش کل کشور را پوشش می داد این شرکت دارای یکی از محدود خط های 
تولید پایه های پیش فشــرده سیمانی بود. در آن زمان این تکنولوژی فقط 
در تبریز و مشــهد و اصفهان وجود داشت. این موارد نشان می دهد گردش 
مالی و امکانات شــرکت بسیار گســترده بوده و در مقاطعی از زمان شرکت 
یادشــده در اربیل عراق نیز اقدام به تاســیس نمایندگی جهت فعالیت های 

برون مرزی نموده است.
مدیرعامل و هیئت مدیره شرکت فارس تکاب و شرکت های زیرمجموعه 
همگی توســط مدیرعامل برق منطقه ای فارس انتصاب می شــدند و حتی 
دستمزدشان هم توسط برق منطقه ای فارس مشخص می شد. تعداد سهام 
هیچ کس حتی مدیرعامل به بیش از یکی دو درصد از کل سهام نمی رسید.
در سال های 89 تا 91 به علت شرایط تحریمی و رشد چندبرابری قیمت ها 
شــرکت فارس تکاب به منظور اتمام تعهدات و پروژه ها مجبور به استقراض 
از سیستم بانکی گردید. با انجام استقراض پروژه ها به اتمام رسید و تحویل 
کارفرما - که اکثرا هم برق منطقه ای فارس بود- گردید، ولی به دلیل جایگاه 
حقوقی مدیرعامل برق منطقه ای در انتصاب مدیران فارس تکاب متاسفانه این 
شــرکت پیگیر اخذ دیرکرد و تعدیل و... نگردید و همین عامل باعث بحران 

مالی در فارس تکاب شد.
جهت تزریق منابع مالی به فارس تکاب در جلسه مجمع عمومی صاحبان 
سهام در سال 93 قرار شد سهامدار خصوصی در قبال تامین آورده ای متناسب 
با بدهی آن زمان شرکت و تامین سرمایه در گردش معادل 72 میلیون ریال، 

مالک،70٪ سهام شرکت شود.
حاصــل این که، اکنون گردش مالی  ده ها میلیارد تومانی شــرکت به 
چندصد میلیون تومان و تعداد کارکنان از بیش از هزار نفر به کمتر از بیست 
نفر کاهش یافته است. هیچ ارگانی از سهامدار خصوصی و هیئت مدیره جدید 
سؤال نمی کند با سهام 5200 پرسنل صنعت برق که اجبارا سهام دار شرکت 
شده اند چه کرده اید. به دلیل انجام نشدن تعهدات، سالانه بیش از سه میلیارد 

تومان به بدهی سهامدار افزوده می شود.
اما از آن زمان تا حال نه تنها بدهی شرکت به بانک ها و اداره مالیات و بیمه 
و بخش خصوصی پرداخت نشده بلکه شرکت پیمانکاری تکاب نیرو ورشکسته، 
شرکت مشاوره تعطیل و مشمول ورشکستگی و کارخانه گالوانیزه واگذار شده 

است و کارگاه پایه ریزی با سی درصد ظرفیت کار می کند!
در نتیجه این وضعیت، بدهی و تعهدات به مدیران سابقی که همگی در 
اصل کارمند برق بوده و درآمدی جز دستمزد ماهانه نداشتند  منتقل شد.

متخصصین صنعت برق اعتقاد دارند امکانات و امتیازات شــرکت فارس 
تکاب به گونه ای است که عدم سوددهی آن کار سختی است و معلوم نیست 

چرا این شرکت غیرفعال و غیرشفاف مانده است.
* نامه سهامداران شرکت فارس تکاب به کیهان

 تلاش سؤال برانگیز 
برای تشکیل وزارت بازرگانی

دولت یازدهم و دوازدهم با شعار بهبود 
وضعیت معیشتی و اعتدال بر سرکار آمد. 
مذاکرات فراوان با قدرت های جهانی نهایتا 
بــه امضای برجام منجر شــد. در ادامه با 
خروج آمریکا و اعمال تحریم های یکجانبه 
فشــارهای زیادی به مردم وارد شد. این 
موضوع انتقادات فراوانــی را برای دولت 

در پی داشت. 
کارشناسان معتقدند برجام نه تنها در 
حل مشکلات کشور ناتوان بود بلکه منجر 
به از بیــن رفتن فرصت هــای اقتصادی 
کشور در منطقه شــد. علت این موضوع 
تمرکز بر حل مشکلات با آمریکا و غفلت 
از فرصت های اقتصادی کشــور در سطح 

منطقه بوده است. 
یکی از اقدامــات دولت طی ماه های 
اخیر ارائه طرح تشــکیل وزارت بازرگانی 

برای نظم بــه تولید و توزیع اقلام غذایی 
در کشور بود. طرح تشکیل وزارت بازرگانی 
3 بار در دســتور کار مجلس قرار گرفت و 
با مخالفت نمایندگان به تصویب نرسید. 
این طرح با تلاش دولت بالاخره در مرتبه 
چهارم مورد تایید نمایندگان مجلس قرار 
گرفت اما شــورای نگهبان به دلیل وجود 
ابهام در وظایف آن را به مجلس بازگشت 

داده است.
در همیــن حال تلاش ســؤال برانگیز 
و چنــد باره دولت برای تشــکیل وزارت 
بازرگانــی در حالی صورت گرفته که طی 
ســال های اخیر، اقتصاد به دغدغه اصلی 
مردم تبدیل شــده اســت. از دلایل این 
موضوع ســقوط وحشــتناک ارزش پول 
ملی، سیاست رشــد نقدینگی، نرخ تورم 
بی سابقه، بدهی ســنگین دولت به بانک 

مرکزی و فشار به طبقات ضعیف از جمله 
کارگران بوده است.

یکــی از اهداف مهم تشــکیل وزارت 
بازرگانی پیشــگیری از رشــد قیمت ها و 
کنترل قیمــت اقلام در کشــور خواهد 
بــود. این وظیفه در حال حاضر توســط 
جهاد کشــاورزی انجام می شود. یکی از 
کارکردهای وزارت بازرگانی واردات اقلام 
غذایی از خارج بــرای تعدیل قیمت های 

داخل کشور خواهد بود. 
به نظر می رسد با ناامیدی از برجام و 
اهمیت مسائل اقتصادی در تعیین برنده 
انتخابات، ایجاد وزارت بازرگانی با همین 
هدف تشکیل خواهد شد. وگرنه طی شش 
سال اخیر و با روند افزایش گرانی و تورم 
دولت به انجام این طرح اقدام نکرده بود. 
از سوی دیگر ایجاد این وزارتخانه اقدامی 

موازی کارانه به حســاب می آید؛ چراکه 
عمده وظایف این وزارتخانه در حال حاضر 
توسط جهاد کشاورزی در حال اجرا است 
بنابراین این سؤال مطرح می شود که واقعا 
چه نیازی به تشــکیل وزارت خانه جدید 
اســت آنهم در شــرایطی که وظایف این 
وزارت خانــه را دیگر بخش های دولت تا 
کنون انجام داده اند و مشکل چندانی هم 
از این ناحیه پدید نیامده اســت. از سوی 
دیگر نباید تشکیل وزارت بازرگانی، ابزاری 
انتخاباتی برای کاهش قیمت محصولات 
مصرفی مردم به واســطه افزایش واردات 

باشد.

 عملکرد مثبت 
وزارت جهاد کشاورزی

آمارها حکایت از آن دارند که وزارت جهاد 
کشــاورزی بــا اختیاراتی که بعــد از تصویب 
قانون تمرکز به دســت آورد، تولید محصولات 
کشاورزی – به ویژه محصولات اساسی را افزایش 
داده است. همچنین با ممانعت از واردات بی رویه 
برخی از کالاهای اساسی )گندم، برنج، میوه و 
غیره(، بازار مناســب را برای عرضه محصولات 
کشاورزان داخلی فراهم کرده است. نتیجه این 
اقدامات کاهش حدود 5 میلیارد دلاری واردات 
محصولات کشــاورزی و ممانعت از خروج ارز 
از کشــور بود. تجربه اکثر کشــورهای پیشرو 

در زمینه تولید و تجــارت محصولات غذایی 
از جمله آمریکا، کانادا، اســترالیا، آلمان، هند، 
برزیل، روســیه، چین و ژاپن نشان می دهد، 
تمامی اختیارات تجارت و تنظیم بازار در درون 

ساختار وزارت کشاورزی است. 
 مجلس اختیارات وزارت 

جهاد کشاورزی را واگذار نکند
در واقــع دولــت باید برای ســاماندهی 
بــه وضعیــت تولیــد و توزیع مــواد غذایی 
سیاستگذاری مناســبی در داخل انجام دهد 
نه اینکه خــدای ناکرده با اقدامات  اشــتباه 
ناخواســته به مقابله با تولیدکنندگان داخلی 
بپردازد. در این صورت با ایجاد هر گونه نوسان 
قیمتی و گرانی، دولت به واردات و فشــار به 
تولیدکنندگان داخلی متوسل خواهد شد. در 
حالیکه قانونگذاری و حمایت از تولیدکنندگان 
داخلی علاوه بر تامین نیاز کشــور می تواند به 

صادرات و اشتغال بیشتر جوانان کمک کند.
بــا توجه به ارجاع طرح تشــکیل وزارت 
بازرگانی از شــورای نگهبان به مجلس، ایجاد 
برخی اصلاحات ضروری به نظر می رسد. در 
همیــن زمینه عدم واگذاری اختیارات وزارت 
جهاد کشــاورزی بــه وزارت بازرگانی گامی 
مهم در راســتای حمایــت از تولیدکنندگان 

داخلی است.

دولت متفاوت  سیاست های  با  و  خودر اسقاط  کارخانه های  تعطیلی 
از رده خارج کردن خودروهای فرسوده بر 
عهده واردکنندگان و خودروسازان می باشد 
و مراکز اسقاط تنها به عنوان عامل اجرای 

عملیات اسقاط معرفی شده اند. 
این بدان معناســت که واردکنندگان 
و خودروســازان می بایســت خودروهای 
فرســوده را از سطح شــهرها خریداری 
کنند و پس از ثبت نام درسامانه نوسازی 
به نام خودشــان، خودروهــا را به مراکز 
اسقاط جهت انجام فرایند اسقاط تحویل 
بدهند. ســتاد حمل و نقل ســوخت بر 
خلاف قوانین بالا دســتی خود به صورت 
غیر قانونی مسئولیت اسقاط خودروهای 
فرسوده را بر عهده مراکز اسقاط قرار داده 
و با بسترســازی نرم افزاری مراکز اسقاط 
خودرو را در خرید و اسقاط خودرو دخیل 
کرد تا واردکننــدگان برای تهیه گواهی 
اسقاط نیازی به تعامل مستقیم با مالک 
نداشــته باشــند و همچنین درگیر روند 

اسقاط خودروها نباشند. 
برخی مرکز اســقاط نیز بر اساس این 
بستر سازی ستاد حمل و نقل سوخت به 
دولت و برنامه های نوسازی ستاد اعتماد 

کــرده و با اخذ وام بانکی اقدام به خرید و 
جمع آوری خودروهای فرسوده نمودند و 
در یک نمونه یکی از این مراکز اســقاط، 
حدود 800 خودرو را از رده خارج کرد و 

در حالی که برگه های اسقاط آن ها آماده 
واگذاری به وارد کننــدگان بود، واردات 
ممنوع شــد و این برگه ها حدود دو سال 
بلا اســتفاده باقی ماند. تا کنون هم هیچ 

محل مصرفی برای این گواهی ها توســط 
دولت ارائه نشده است. 

2. در تاریخ 1397/5/7 ســتاد حمل 
و نقــل ســوخت با توجه بــه ممنوعیت 
واردات و کاهش شدید تقاضا برای گواهی 
اسقاط های تولید شده توسط مراکز ، جهت 
برخورداری همه مراکز کشور از این سبد 
اندک ، دسترسی واگذاری گواهی اسقاط 
به صــورت انفرادی را از مراکز اســقاط 
گرفت و قرار شــد کلیه گواهی های مورد 
نیاز واردکنندگان توســط تعاونی مراکز 
اسقاط کشور زیر نظر انجمن صنفی مراکز 
به صفحات وارد کنندگان منتقل شود و 
سبد مصرف بین همه مراکز اسقاط تقسیم 
گردد که ناگهان پس از گذشــت حدود 
یک سال از فعالیت صفحه مذکور، در روز 
1398/3/14 ستاد حمل و نقل بدون اعلام 
قبلــی، امکان انتقال به صورت انفرادی را 
برای مراکز، بازگشایی کرد و در همان روز 
حدود 8000 برگه اسقاط در صفحات جابه 
جا گردید و پس از اعتراض مراکز ،مجددا 

صفحه مذکور بسته شد.
واقعا این روش بستن و بازگشایی آن 

هم در روز تعطیل 14خرداد توســط چه 
کسی دستور داده شد؟ آیا این که مراکز 
به یک نهاد دولتی اعتماد کرده اند و برای 
کمک به دولت وظیفه ســنگین نوسازی 
ناوگان را به دوش کشیدند، شایسته چنین 

رفتار هایی است؟
در همین زمینه، خاقانی، مدیر عامل 
مرکز اسقاط و بازیافت خودروهای فرسوده 
شهرســتان گرمسار به کیهان اعلام کرد: 
از ســال 96 تا کنون بارهــا انتقاداتمان 
را به نهادهــای متولی صنعت اســقاط 
نظیرستاد حمل و نقل و سوخت، وزارت 
صنعــت و وزارت راه اعلام کرده ایم و هر 
بار بــه وعده های مســئولین دل خوش 
 کــرده ایم ولــی هنوز خبــری از تحقق 

وعده ها نیست.
بهرحال با توجه به هوای سرد روزهای 
اخیر و مواجهــه با پدیده آلودگی هوا در 
کلانشهر ها این سؤال مطرح است که آیا 
سزاوار است کارخانه های اسقاط و بازیافت 
خودروهای فرســوده که نقش مهمی در 
رفع آلودگی هوا دارند با دارا بودن تمامی 

ظرفیت های لازم تعطیل باشند؟!

بقیه از صفحه ۱۱
گســترش روغن های تراریخته در سایه کوتاهی 
اســتاندارد: با مرور مجدد مطلب آن روزنامه که بیان 
نموده »... ســازمان استاندارد مدعی است طبق قانون 
برنامه ششم توسعه و قانون ایمنی زیستی وظیفه  ای در 
امر بررسی مواد غذایی تراریخته ندارد...« و همچنین 
»نیره پیروزبخت، رئیس  سازمان استاندارد نیز گفت: 
طبق برنامه ششــم و هم طبق قانون ایمنی زیستی، 
وزارت جهاد کشــاورزی و ســازمان محیط زیســت 
مسئولیت تراریخته را دارند و حتی طبق قانون ایمنی 
زیســتی به عنوان همکار هم شناخته نشده است...« 
ســپس نگارنده از این مطالب و عملکرد طبق قانون 
سازمان ملی استاندارد نتیجه گرفته است که »توجیه ها 
و استدلال های ســازمان ملی استاندارد بیش از آنکه 
منطقی باشد، بامزه بود!« قضاوت در این خصوص را با 
ذکر فرمایش مقام معظم رهبری در خطبه  های نماز عید 
ســعید فطر مورخ 1380/09/25 به عهده خوانندگان 

می گذاریم. ایشان فرمودند:
»... هرکس این حرکت قانونی و منطقی ضد فساد 
را تضعیف کند، از فســاد حمایت و به آن کمک کرده 
است؛ دچار نوعی استبداد و استکبار شده است؛ یعنی 
سرکشی در مقابل قانون. البته من، هم به قوه قضائیه 
و هم به قوه مجریه توصیه  می کنم که در عمل مراقب 
باشند، حدود را رعایت کنند. مبادا آبروی کسی بدون 
اینکه استحقاق مجازات را داشته باشد، خدشه  دار شود. 

مطبوعات هم باید مراقب این معنا باشند.«
مدیریت ضعیف و امضاهای طلایی: در این بخش 
از گزارش کیهان، ضمن توهین به ریاست سازمان بیان 
شــده که »... امروز پس از گذشت 6 سال از مدیریت 
وی، حجم تخلفات و کم کاری ها به قدری است که طبق 
شــنیده  ها صدای برخی مقامات دولت را هم درآورده 
است...« به نظر می رسد این صدایی که کیهان شنیده، 
صدای مقامات دولت نیست بلکه صدای مفسدانی است 
که در گذشته، سوءاستفاده فراوانی از امضاهای طلایی 
خود می نمودند و اکنون با سامانه  ای کردن امور بسیار 
محدود شده است. صدای برخی از همان افراد متخلفی 
است که به محض آگاهی از تخلف آنها، برکنار شده و 
یا صدای واحدهای متخلفی که رشوه داده  اند تا بیشتر 
از حقوق خود، ســهمی در بیت  المال داشته باشند. به 
فرموده مقام معظم رهبری )مدظله العالی( در خطبه  های 
نماز عید فطر 1397/10/07 »... با آغاز مبارزه جدی 
با فســاد اقتصادی و مالی یقینــاً زمزمه ها و به تدریج 
فریادها و نعره  های مخالفت با آن بلند خواهد شد. این 
مخالفت ها عمدتاً از سوی کسانی خواهد بود که از این 
اقدام بزرگ متضرر می شــوند و طبیعی است بددلانی 
که با سعادت ملت و کشور مخالف  اند یا ساده دلانی که 
از القائات آنان تأثیر پذیرفته  اند با آنان هم صدا شوند...«

دور دنیا با سازمان استاندارد: درخصوص این افترا 
لازم به ذکر است که تمامی سفرهای خارجی ریاست 
سازمان از ابتدای دولت یازدهم 90 روز )18سفر( و در 
چارچوب قوانین و مقررات و با تأیید کارگروه اعزام به 
خارج از کشــور و در راستای مأموریت و پس از تأیید 
مراجع ارشــد اجرایی و امنیتی که بسیاری از آنها در 
معیت رئیس جمهور محترم و معاون اول ایشــان بوده 
که دستاوردهای بین المللی و منطقه ای سازمان بارها 

اعلام شده است.
تعطیلــی پژوهشــگاه و آزمایشــگاه ها: نگارنده 
گزارش به اصطلاح خبری تحلیلی کیهان، با توســل 

پاسخ کیهان به جوابیه سازمان استاندارد درباره گزارش »مدیران غیراستاندارد در سازمان استاندارد«

جوابیۀ سازمان استاندارد؛ سؤالات را بیشتر کرد
به پیش فرض های غلــط 300 روز مأموریت خارج از 
کشور ریاست ســازمان و 30 روز سفر استانی ایشان 
به این نتیجه شــگفت انگیز رسیده است که تعطیلی 
بسیاری از آزمایشــگاه های استانی به این دلیل است 
و حتــی باعث ضعف نظارت ســازمان بــر کیفیت و 
نمونه برداری از کالاها شده است. یعنی با عدم حضور 
رئیس  ســازمان، 3000 نفر مدیر و کارشناس نیز کار 
را تعطیل نموده  اند. آیا پذیرش چنین فرضی، توهین 
آشکار به تمامی پرسنل زحمت کش و خدوم سازمان 
ملی اســتاندارد ایران و سربازان ولایت مدار و حافظان 

تولید باکیفیت کشور نیست.
ذکــر این نکتــه ضروری اســت که براســاس 
سیاســت های ابلاغی مقام معظم رهبری و تأکیدات 
معظم له در مناســبت های گوناگون و سیاست گذاری 
در دوره رؤسای پیشین سازمان، اصل بر واگذاری امور 
تصدی  گری به مردم و چابک ســازی دولت است و لذا 
این سازمان نیز در جهت تحقق منویات و فرمایشات 
ایشــان و عمل به قوانیــن و مقررات مربوطه از جمله 
سیاســت های ذیل اصل 44 قانون اساســی اقدام به 
واگذاری وظایف آزمایشــگاه های مجموعه ســازمان 
ملی اســتاندارد- شامل ستاد، پژوهشگاه و ادارات کل 
استاندارد استان ها- و تقویت نظارت بر آنها نمود. کاهش 
بودجه ســازمان و تحریم های اقتصادی و افزایش نرخ 
ارز نیز موجب گردیده که خرید تجهیزات آزمایشگاهی 
بسیار گران )برخی از دستگاه ها برای آزمون فقط یک 
ویژگی از یک کالا میلیاردها تومان قیمت دارند( و به 
دلیــل انحصاری بودن تولید و فروش آنها تقریباً برای 
سازمان غیرممکن شــده است. مضاف بر آن به علت 
عدم امکان خرید از طریق مناقصه و نمایندگی معتبر 
در ایران موجب افزایش چند برابری قیمت آنها و عدم 
تعمیر برخی دستگاه های معیوب و بلااستفاده ماندن 
آنها در آزمایشگاه های ستاد و استان ها شده است. این 
موضوع برای آزمایشــگاه های همکار نیز صادق بوده و 
خرید و تعمیر دستگاه ها را در کنار عوامل فوق الذکر، 
غیراقتصادی و زیان ده نموده است. در کنار این مسائل، 
اقدامات لازم درخصوص تقویت آزمایشگاه های فعال 
مرجع )که لازمه انجام امور حاکمیتی سازمان است( 

نیز انجام شده است که به بخشی از آن  اشاره شد.
از تخلف در انتخاب ریاست سازمان تا انتصاب های 
مسئله  دار: همان گونه که در ابتدای این جوابیه به آن  
اشاره شد، هیچ گونه تخلفی در انتخاب ریاست سازمان 
صورت نگرفته و اتفاقاً به دلیل سابقه طولانی ایشان در 
بدنه کارشناســی و مدیریت سازمان و شناخت خوبی 
که از اغلب مدیــران و کارکنان دارند، اکثر انتخاب ها 
و انتصابات کــه با هماهنگی مراجــع ذی ربط انجام 
شــده، صحیح و موفقیت آمیز بوده است. کشف برخی 
مفاســد- که قبلًا نیز متأسفانه وجود داشته اما با آن 
برخورد نشده بود- و تغییر تعداد اندکی از مدیران نیز 

با کمک حراست سازمان به همین علت بوده است.
در پایــان نظــر همــگان را به بنــد 4 از فرمان 
هشــت ماده ای رهبر معظم انقــلاب جلب می نماییم: 

»ضربه عدالت باید قاطــع ولی در عین حال دقیق و 
ظریف باشد. متهم کردن بی گناهان یا معامله یکسان 
میان خیانت و  اشتباه یا یکسان گرفتن گناهان کوچک 
با گناهان بزرگ جایز نیست. مدیران درستکار و صالح 
و خدمتگــزار که بی گمان اکثریت کارگزاران در قوای 
سه گانه کشور را تشکیل می دهند نباید مورد سوءظن 
و در معــرض اهانت قرار گیرند و یا احســاس ناامنی 
کنند. چه نیکوست که تشویق صالحان و خدمتگزاران 
نیز در کنار مقابله با فســاد و مفســد وظیفه ای مهم 

شناخته شود.«
متأســفانه در گزارش خبری مذکور، متن خبری 
کاملًا کذب و واهــی و با افتراء، توهین، ایجاد التهاب 
در جامعه و پخش شــایعات همراه بوده که با عنایت 
بــه ماده 23 و بند 9 از ماده 9 و تبصره 4 از ماده 9 و 
تبصره 7 از ماده مذکور از قانون مطبوعات، نویسنده و 
مدیرمسئول محترم آن جریده در مراجع قضائی قطعاً 

پاسخگو باید باشند.
پاسخ کیهان به همراه اسناد مربوطه

در ابتدا باید پاسخگویی سازمان ملی استاندارد 
را به فال نیک گرفت اما دوست داشتیم این سازمان 
به تمام موارد مطرح شده در گزارش کیهان پاسخ 
قاطع و مستدل می داد؛ نه اینکه به صورت گزینشی 
تعداد اندکی از موارد ســوءمدیریت مطرح شده را 
انتخاب کند و حتی همین تعداد اندک را با پاسخ های 

سطحی و مغالطه آمیز از سر خود باز کند.
در واکنش به گزارش روزنامه مبنی بر انتخاب 
نامناسب رئیس  سازمان به دلیل عدم سوابق کافی؛ 
عناوین و سوابق مختلفی از خانم رئیس  را برای مان 
نگفته اند که چطور می شود  اما  فهرست کرده اند. 
مدیر یک بخش از معاونت های ریاست سازمان ملی 
استاندارد با مدرک کارشناسی متالورژی، یک باره 
بدون طی کردن سلســله مراتب در میان آن همه 
مدیران بالادستی با مدرک دکتری و تخصص مرتبط؛ 
از ریاست سازمان اســتاندارد در می آورد!؟  سر 
همان طور که ارتباط نزدیک همسرشــان جناب 
آقای تیمور هیربد)نجار( با حسین فریدون را که در 
گزارش مان ذکر کرده بودیم کاملا مسکوت گذاشته 
و به ســوابق مذهبی و روحانی خانوادگی ایشان 
پرداخته و لابد صلاح ندیده اند به نقش این رابطه 
در رسیدن به ریاست سازمان استاندارد پاسخ دهند!
نکته جالب تر آنجاســت که مرقوم فرموده اند 
خانم پیروزبخت از سال ۱365 در سازمان استاندارد 
مشغول به خدمت شده که همین ابتدا این سؤال 
را بــه وجود می آورد که طبق این رزومه و با توجه 
به قانون منع به کارگیری بازنشستگان ایشان باید 
سال ۱395 بازنشسته می شدند و بر چه اساسی 3 
سال به صورت غیرقانونی در این سمت مانده اند؟ 
همچنین نوشته اند ایشــان »از سال 9۲ تاکنون 
تأیید شورای عالی  با پیشــنهاد رئیس جمهور و 
استاندارد و با حکم رئیس جمهور، ریاست سازمان 
ملی استاندارد را به عهده  دارد.« این ادعا در حالی 
است که طبق خبر »خبرگزاری دولتی ایرنا« ایشان 
با اساسنامه  با تصویب هیئت دولت)روندی مغایر 

استاندارد( به ریاست رســیده اند. بر این اساس 
یا ادعای ســازمان استاندارد کذب است و یا خبر 
خبرگزاری دولت؛ که بهتر است این نهادهای دولتی 
خودشان در این زمینه با یکدیگر به تفاهم برسند! 
البته گزارش های رسیده به کیهان خبر خبرگزاری 

دولت را تأیید می کند.
درباره فهرست دســتاوردهایی که در جوابیه 
سازمان استاندارد ردیف شده هم باید بگوییم هرگز 
فکر نمی کردیم کسب ریاست دوره ای کمیته خاور 
نزدیک که به نوبت میان کشورهای داوطلب عضو 
در گردش است؛ دستاورد قلمداد شود! آن هم در 
شــرایطی که به دلیل نبود قدرت مدیریت و اقناع 
کافی، اعضا که اکثرا از کشورهای عربی حاشیه خلیج 
 فارس هستند حاضر نشدند در ایران تشکیل جلسه 

دهند و اجلاس خارج از ایران برگزار شد!
همان طور که فکر نمی کردیم روند افزایشــی 
تدوین و تجدیدنظر استانداردهای ملی که بر اساس 
برنامه متداول ســالیانه -فارغ از اینکه چه کسی 
رئیس  ســازمان باشد- هر سال افزایش مشخصی 
نسبت به سال قبل دارد؛ به عنوان دستاورد فهرست 
شــود! آن هم در حالی که در اتفاقی بی سابقه نرخ 
تدوین استانداردهای ملی از سال 97 تاکنون روند 
کاهشی داشته و در برخی گرایش ها به حد توقف 

رسیده است.
با این تعریف روابط عمومی سازمان استاندارد 
از واژه »دستاورد«؛ همین که خانم رئیس  سازمان، 
صبح به صبح در محل کار حاضر می شــوند و امور 
روزمره و مرسوم سازمان را انجام می دهند؛ خودش 
»دستاورد« محسوب می شود و باید قدردان باشیم!

نیز  فهرست شده  مورد سایر دستاوردهای  در 
ملاحظاتی وجود دارد که به دلیل نبود فضای کافی 
و برای جلوگیری از مطول شدن کلام با اصطلاحات 

فنی فعلا از درج آن خودداری می کنیم.
۱- دربــاره واردات ذرت های آلوده فرموده اند 
سازمان اســتاندارد به علت آلوده تشخیص دادن 
آنها »تاکنون اجازه واردات به آنها را نداده است.« 
اما شاید جالب باشد که بدانیم غلامرضا شریعتی 
استاندار خوزستان در دولت تدبیر طی توضیحاتی 
در تناقض با ادعای سازمان استاندارد گفته است: 
»متاسفانه مســئولان استاندارد و قرنطینه استان 
نظر  اختلاف  آلودگــی ذرت ها  میزان  درخصوص 
دارند به نوعی که در این خصوص مسئولان وزارت 
جهاد کشاورزی)قرنطینه( آلودگی ذرت ها را تایید و 
مسئولان استاندارد رد کردند!« که در این مورد هم 
به نظر می رسد مسئولان دولتی باید ابتدا تناقضات 
را در میان خودشان حل و فصل کنند و سپس برای 

رسانه ها جوابیه بفرستند.
اما این نکته هم قابل توجه اســت که جوابیه 
سازمان استاندارد به آن بخش از ذرتی که تبدیل 
به فرآورده شــده و در گــزارش کیهان آمده بود 
هیچ  اشاره ای نداشته و نشان می دهد نظارت لازم 
بر واحدهای تولیدی و شــاخص های موجود برای 
شناسایی آلاینده ها و ردیابی آنها انجام نشده است. 
۲- درباره سوءاســتفاده وارد کننده خودروی 

تیوولی و کسب سود 744 میلیارد ریالی همان طور 
که فرموده اند پرونده این تخلف در حال رسیدگی 
است و ان شاءالله متخلفین به زودی مجازات خواهند 
شــد. اما این نکته قابل ذکر است که تخلف رامک 
خودرو در جعل میزان مصرف بنزین خودروی تیوولی 
با همکاری شــرکتی رخ داده که توسط سازمان 
استاندارد تأیید صلاحیت شده است و این سازمان 
باید در قبال این کوتاهی پاســخگو باشــد. البته 
شواهدی که به دست ما رسیده و احتمالا در دادگاه 
نیز مورد بررسی قرار خواهد گرفت، نشان می دهد 
در این تخلف نقش سازمان استاندارد بیشتر است 
و مسئولان سازمان از جعل تأییدیه مصرف سوخت 
خودروی تیوولــی آگاه بوده اند. اما در این بخش، 
سازمان استاندارد با زیرکی از پاسخگویی به یک 
ابهام فرار کرده اســت و آن چگونگی پیش فروش 
خودروهای یکی از خودروسازان بزرگ کشور بدون 
اخذ تأییدیه های استاندارد است. در این موضوع جا 
دارد سازمان بازرسی کل کشور در نحوه تعامل این 
خودروساز با سازمان استاندارد کمی جست وجو و 
بررسی کند. برای مثال خوب است بررسی شود که 
خودروهای تحت مالکیت این خودروساز زیر پای 
رئیس  ســازمان ملی استاندارد، همسر ایشان و یا 
برخی از مدیران این ســازمان چه می کند؟ اساسا 
چرا این خودروها در اختیار سازمان استاندارد قرار 

گرفته است؟
3- سومین مسئله ای که سازمان استاندارد به 
جای شفافیت و پاسخ روشن به ابهامات، تنها به ذکر 
بخشی از بیانات رهبر معظم انقلاب درباره تضعیف 
مبارزه با فساد و حمایت از آن بسنده کرده مربوط 
به گسترش روغن های تراریخته در سایه کوتاهی 
سازمان استاندارد اســت؛ البته ما از تلاش روابط 
عمومی سازمان برای بازخوانی سخنان مقام معظم 
رهبری تشکر می کنیم اما بیشتر تمایل داریم تا این 

سازمان به سؤالات و ابهامات پاسخ دهد.
شهریورماه ســال 97 نیره پیروزبخت رئیس  
سازمان استاندارد در تشریح مهم ترین دستاوردهای 
این ســازمان به تدوین 36 استاندارد در ارتباط با 
محصولات تراریخته  اشــاره کرده است؛ از طرف 
استاندارد مدعی است طبق  دیگر رئیس  سازمان 
قانون ایمنی زیســتی درباره محصولات تراریخته 
مسئولیتی متوجه این سازمان نیست. با این تفاسیر 
باز هم سازمان استاندارد تکلیف ما را مشخص نکرده 
که بالاخره نقشی در ردیابی محصولات تراریخته 

دارد یا خیر!؟
مســئله اصلی در نظام استانداردسازی دنیا 
درج مشــخصات فرآورده بر روی بســته بندی 
است. از آنجایی که بند نشانه گذاری جزء لاینفک 
استانداردهای ملی از نوع ویژگی محصولات است 
و نامگذاری محصول و منشأ آن به صورت نام و نوع 
نمونه، اساس این بخش را تشکیل می دهد، بنابراین 
تعیین روغن تراریخته و اعلام آن روی برچسب و یا 
هر محصولی که مشمول مقررات اجباری استاندارد 
می شود از اساسی ترین تکلیف های سازمان است 
که در این خصوص کوتاهی سازمان آشکار است. از 

آنجایی که مهم ترین دانه های روغنی وارداتی و تولید 
داخل عمدتا تراریخته اند، بنابراین عدم ارزیابی آنها 

همان گسترش روغن های تراریخته است.
مدیریت  اســتاندارد درخصوص  4- سازمان 
ضعیف و امضاهای طلایی یک بار دیگر از پاسخگویی 
فرار کرده و تقریبا هیچ پاسخی درباره چرایی تغییر 
پیاپی 6 معاون مالی و 4 رئیس  پژوهشگاه، استفاده 
از مشــاوران دوتابعیتی و دلیل بازداشت برخی از 
مدیران ســازمان طی 6 سال مدیریت پیروزبخت 
نداده است و در عوض باز هم به یادآوری سخنان 
مقام معظم رهبری پرداخته اند که از آنها تشــکر 
می کنیم! همچنین مدعی شده اند سوءمدیریت خانم 
رئیس  سازمان صدای هیچ یک از مقامات دولتی را 
درنیاورده اســت که اگر التزام روزنامه کیهان بر 
امانتــداری و حفاظت از منابــع خبری خود نبود 
فهرستی از مسئولان دولتی را برای ریاست محترم 
سازمان استاندارد ارسال می کردیم تا متوجه شوند 
در مدت 6 سال مدیریت ایشان چه امیدهایی ناامید 
و چه بغض هایی فروخورده شــده تا آنجا که برای 
انعکاس صدای شان به سراغ روزنامه کیهان آمده اند!

5- روابط عمومی سازمان استاندارد در پاسخ 
به کیهان سفرهای متعدد خارج کشور خانم رئیس 
 ســازمان را تکذیب کرده ؛ این در حالی است که 
پیش از گزارش کیهان، تارنمــای خبری الف نیز 
گزارشــی درباره تعداد ســفرهای خارجی خانم 
پیروزبخت داشته اما سازمان استاندارد در پاسخ 
به آن گزارش، تعداد زیاد سفرها را تکذیب نکرد و 
تنها به توجیه این سفرها پرداخته بود! اما مسئله 
اصلی در گزارش کیهان نه تعداد ســفرهای خانم 
رئیس سازمان  و نه حتی جهانگردی بستگان خانم 
رئیس  سازمان با خرج بیت المال؛ که چرایی معرفی 
بستگان شان به عنوان نماینده سازمان استاندارد 
در مجامع بین المللی بود که البته باز هم به شکل 
استاندارد مسکوت  در جوابیه سازمان  ماهرانه ای 
گذاشته شد. برای مثال خوب است خانم پیروزبخت 
توضیح دهند که با چه مجوزی و بر چه اساسی ژوئن 
۲0۱4 برای فرزندشان جناب آقای ماهان هیربد در 
اجلاس جهانی هفته اســتاندارد ISO در برزیل به 
عنــوان نماینده ایران پذیرش گرفتند و آقازاده را 
به ریودوژانیرو فرستادند؟ با چه توجیهی جمهوری 
اسلامی ایران را از حق مسلم خود یعنی حضور مؤثر 
در مجامع بین المللی محروم کردند و بستگان خود 
را به سفر فرستادند؟ البته متأسفانه مواردی از این 
دست باز هم وجود دارد و به طور مکرر برای همسر 
و خواهر ایشــان هم اتفاق افتاده اما برای شروع، 

پاسخگویی به همین یک مورد کافی است.
6- درباره تعطیلی پژوهشگاه و آزمایشگاه های 
ســازمان؛ ظاهرا خانم رئیس سازمان از مجموعه 
زیردست شــان نیز خبــر ندارنــد. در این مورد 
حاضریم به همراه ایشان و با هزینه کیهان یک روز 
تعطیل شده  آزمایشگاه های  تا  را  پیروزبخت  خانم 
این سازمان راهنمایی کنیم و سری به آنها بزنیم. 
متأسفانه تعطیلی آزمایشگاه های پژوهشگاه و ادارات 
کل اســتانی که از نظر قانون سازمان، آزمایشگاه 

مرجع شناخته می شوند، یکی از واقعیت های تلخ 
در دو دوره ریاست خانم پیروزبخت است. این در 
حالی است که در سراسر دنیا آزمایشگاه های مرجع 
به دلیل اهمیت وجودی شان برای امور قضاوتی، حل 
راستی آزمایی  آزمایشگاهی،  اختلاف های  فصل  و 
نتایج و برقراری آزمون های دوره ای و تست مهارت، 
از جایگاه ویژه ای برخوردارند و در دو دوره اخیر به 
دلیل عــدم توجه به تعمیر و نگهداری و همچنین 
کالیبراسیون و در ادامه استقرار سیستم ۱70۲5 در 
آزمایشگاه های مرجع سازمان، بخش قابل توجهی از 
این آزمایشگاه های مرجع تعطیل شده و یا کارکرد 

بسیار ضعیف دارند. 
اما در این بخش باز هم روابط عمومی سازمان 
استاندارد از پاسخگویی به یک سؤال مهم که در 
گزارش کیهان مطرح شــده بود فرار کرده و آن 
ابهامات مالی سازمان استاندارد و پژوهشگاه  هم 
استاندارد است. ابهاماتی که بی ارتباط با تغییر 6 
معاون مالی و اداری این ســازمان نیست. در آن 
گزارش گفتیم: »پژوهشگاه سازمان استاندارد تبدیل 
به حیاط خلوت مالی این سازمان شده، به گونه ای که 
از محل اعتبارات پژوهشی به پژوهشگاه پرداخت 
صورت می گیرد اما اعتبار تخصیص یافته در قالب 
هزینه های جاری به سازمان بازمی گردد که خلاف 
صریح قانون اســت.« اما ظاهرا سازمان استاندارد 

صلاح ندیده به این ابهام اساسی پاسخ دهد!
7- توضیحات مان دربــاره تخلف در انتخاب 
ریاست ســازمان را در ابتدای همین مطلب ذکر 
کردیم. سازمان اســتاندارد در جوابیه خود علت 
تغییر پیاپی مدیران این سازمان را »کشف برخی 
مفاسد« و تعداد این افراد را نیز اندک خوانده است. 
سؤال مهم تر اینکه آیا جابه جایی بیش از ۱0 مدیر 
عالی سازمان به علت مفاسد آنها بوده؟ و اگر چنین 
است اساسا خانم رئیس  سازمان چرا چنین افرادی 
را منصوب کرده انــد که بعدا برکنار کنند!؟ چطور 
این افرادِ دارای مفاسد، پس از برکناری از سازمان 
اســتاندارد در بخش های دیگر دولتی مشغول به 
کار شــده اند!؟ البته با توجه به این ادعای سازمان 
اســتاندارد حق اعتراض و شکایت برای این افراد 
باقی است و کیهان در این زمینه ورود نمی کند. اما 
درباره انتصاب های مسئله دار هم به ذکر یک نمونه 
اکتفا می کنیم. در 30 آذر ۱393 با آقای ع.ت به علت 
اقدامات خارج از عرف و ناشایست طبق دستور خانم 
پیروزبخت قطع همکاری شد که گزارش این عملکرد 
غیرمتعارف به استحضار مسئولان آن سازمان هم 
رسیده است. چرا شخصی با این سوءسابقه کمتر 
از 6 ماه بعد باز هم با دستور خانم پیروزبخت)!( در 
مقامی بالاتر جایگزین یکی از نیروهای خوش سابقه و 
متعهد سازمان استاندارد می شود!؟ این همه تناقض 
در آن سازمان؛ برای خانم رئیس  آزاردهنده نیست؟

سازمان استاندارد در پایان جوابیه شان از لزوم 
گفته اند که  پاسخگویی کیهان در محاکم قضایی 
باید خدمت شان عرض کنیم کیهان همیشه از چنین 
پیشنهادهایی اســتقبال کرده است. گزارش ما از 
سازمان استاندارد حاصل بیش از یک ماه تحقیق و 
بررسی و صحبت با کارشناسان و مسئولان دولتی 
و غیر دولتی و جمع آوری اسناد و مدارک کافی بود؛ 
آنچه در گزارش ذکر شد تنها بخشی از اطلاعات بود 
که امیدواریم در دادگاه فرصتی برای ارائه تمامی 
اطلاعات و اســناد به منظور دفاع از حقوق ملت 
و حفظ و حراســت از بیت المال مسلمین برای مان 

فراهم شود. 


